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V tomto čísle naleznete 

Milí čtenáři, tentokrát nebudu hodnotit 
uplynulý a budoucí týden, ale zaměřím se 
na aktuální dění posledních hodin. V první 
řadě čerstvá novinka: úterní vláda schvá-
lila materiál, kterým oficiálně spouštíme 
přípravy na předsednictví v Radě EU, 
které nás čeká v druhé polovině roku 
2022. 

Naše předsednictví nesmíme podcenit 
a je nejvyšší čas zabývat se jeho přípra-
vou. Jsem proto rád, že všechny resorty 
se na tento nelehký úkol začnou systema-
ticky připravovat už během následujících 
týdnů a měsíců. Spolu se schváleným ma-
teriálem Úřad vlády spustil i webovou 
s t ránku  v  t rad i č n ím  fo rmá tu 
www.eu2022.cz s odpočtem k zahájení 
našeho předsednictví. 
Na tomto webu se budou postupně zve-
řejňovat informace ohledně našeho před-
sednictví určené veřejnosti. 

Nemohu samozřejmě nezmínit situaci ve 
Velké Británii, která hýbe celou Evropou, 
kdy v pondělí časně ráno oznámil ministr 
pro brexit David Davis svou rezignaci, 
záhy po něm se přidal i ministr zahranič-
ních věcí Boris Johnson. 
Jakkoliv jde o vnitropolitické události, kte-
ré je ve zvyku v diplomatických kruzích 
nekomentovat, musíme si uvědomit, že dění 
na ostrovech zajímá zbytek Evropy víc než 
kdy dřív. Už za necelých devět měsíců by 
měl nastat dlouho očekávaný odchod Bri-
tánie z EU a to přesto, že evropský rámec 
by měl pro tuto zemi platit až do konce 
roku 2020. Jasně se ukazuje, že odchod 
už nyní daleko víc zasahuje Británii než 
zbytek EU. Pevně věřím, že britská premi-
érka situaci co nejdříve vyřeší tak, aby 
vyjednávání mohla dál pokračovat a mož-
ná zpoždění nevedla k realizaci černých 
scénářů. 

V sobotu 7. července 2018 se uskutečnil 
sedmý Summit zemí střední, východní 
a jihovýchodní Evropy a Čínské lidové 
r e p u b l i k y  v e  f o r m á t u  1 6 + 1 
v Sofii. Českou delegaci vedl předseda 
vlády Andrej Babiš. Setkal se také 
s čínským premiérem Li Kche-
čchiangem, se kterým jednal především 
o česko-čínských vztazích, ekonomické 
spolupráci a investicích.  
Předseda vlády Andrej Babiš se zúčastnil 
zahájení ekonomického fóra ve formátu 
16+1 a také otevření výstavy mapující 
úspěchy spolupráce mezi zeměmi střední, 
východní a jihovýchodní Evropy a Čínou. 
Tam byla ČR vyhodnocena jako nejúspěš-
nější ze všech zemí z hlediska leteckého 
spojení s Čínou. Následovalo plenární 
zasedání  delegací  h lav s tátů 
a předsedů vlád zemí 16+1. 
Vedle Česka je do této platformy zapo-
jeno dalších deset členských států EU 
(Bulharsko, Chorvatsko, Estonsko, Maďar-
sko, Lotyšsko, Litva, Polsko, Rumunsko, 
Slovensko a Slovinsko) a pět států mimo 
unii (Albánie, Bosna, Makedonie, Černá 
Hora a Srbsko).  

V rámci svého vystoupení premiér Babiš 
potvrdil, že nová vláda chce pokračovat 
v aktivním vystupování ČR na této plat-
formě. Česká republika by také podle 
českého předsedy vlády měla vyvinout 
veškeré úsilí i na politické úrovni ke sníže-
ní negativního salda zahraničního ob-
chodu. Čína je druhým největším dodava-
telem do ČR, ale je až na 17. místě co se 
týče českého exportu. 

Na závěr summitu předsedové vlád přijali 
tzv. Sofijské směrnice, které konkretizují 
hlavní oblasti spolupráce 16 zemí s Čínou 
na roky 2018 a 2019. Jedním z důležitých 
bodů je deklarování otevřenosti tohoto 
formátu pozorovatelům, tedy dalším ze-
mím či uskupením včetně EU. 
„Setkání jsem se účastnil poprvé. Myslím si, 
že je to velice důležitá forma setkání ze-
mí střední a východní Evropy zastoupe-
ných premiéry s Čínou. Důležitost potvrzuje 
i to, že například Rakousko tady mělo za-
stoupení ve formě pozorovatele. Řecko 
usiluje o to se přidat k tomuto formátu,“ 
uvedl po summitu premiér A. Babiš. 
Po summitu se předseda vlády setkal 
s čínským premiérem Li Kche-čchiangem. 
Během jejich vůbec prvního setkání jej ujis-
til, že ČR má nadále zájem rozvíjet vztahy 
s Čínou. Tématem jednání byla především 
ekonomická spolupráce, možné rozšiřová-
ní českého obchodního zastoupení v dal-
ších městech Číny i posun Strategického 
partnerství s Čínou. Hovořili také o nad-
cházejícím Šanghajském mezinárodním 
dovozním veletrhu. 
„Myslím, že Čína je právě teritorium, kde 
politici můžou pomoci našim firmám oteví-
rat dveře a prosadit tam nějaký byznys. 
Proto mě napadlo, že když se vrátím do-
mů, tak chci zorganizovat setkání s našimi 
firmami, se Svazem průmyslu a dopravy 
a Hospodářskou komorou. Abychom měli 
konkrétní představy, co vlastně chceme 
v Číně prodávat,“ dodal premiér. 
/L. Škácha/ 

Summit zemí střední, východní a jihovýchodní Evropy 

http://www.eu2022.cz
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Výsledky plenárního zasedání Evropského parlamentu > Evropský parlament 

Od 2. do 5. července 2018 se uskutečnilo plenární za-
sedání Evropského parlamentu (EP) ve Štrasburku. Po-
slanci měli na pořadu jednání předávání předsednictví 
v Radě, problematiku autorského práva a silniční balí-
ček. V průběhu zasedání také polský premiér Mateusz 
Morawiecki prezentoval svou vizi budoucnosti Evropy. 

Poslanci úvodem vyslechli shrnutí výsledků bulharského 
předsednictví od bulharského premiéra Bojka Borisova, 
po kterém následoval projev jeho rakouského kancléře 
Sebastiana Kurze, jehož země momentálně Radě předse-
dá. Rakousko se během svého mandátu hodlá zaměřit 
především na efektivnější ochranu schengenských hra-
nic, konkurenceschopnost, rozvoj high-tech a agendu 
rozšiřování.  
Na zasedání poslanci dále diskutovali o výsledcích Ev-
ropské rady, která zasedala 28. a 29. června. Většina 
poslanců závěry zasedání zkritizovala za nedostatek 
konkrétních závazků v otázkách azylu a migrace. Podle 
nich závěry nebudou mít reálný dopad a lidé budou na-
dále umírat na moři. V další části zasedání Evropský par-
lament diskutoval hospodářské otázky, při kterém poslan-
ci upozorňovali na nedostatečný pokrok ve věci prohlu-
bování hospodářské a měnové unie.  

V rámci série debat o budoucnosti Evropy vystoupil pol-
ský premiér Mateusz Morawiecki, podle něhož by Unie 
měla být prostorem bezpečnosti a měla by chránit své 
občany před silou globálních korporací. Kohezní politika 

je podle něj důležitým nástrojem pro narovnávání regio-
nálních rozdílů. Vyzdvihl unijní ambice více investovat 
do obrany a zdůraznil ochotu Polska zapojit se do roz-
vojové pomoci Africe, aby odtamtud odcházelo méně li-
dí do Evropy.  
Během hlasování poslanci odmítli otevřít meziinstitucio-
nální jednání o reformě autorského práva. Mandát Ev-
ropského parlamentu se nyní otevře novým pozměňova-
cím návrhům, o nové verzi bude plénum hlasovat na příští 
schůzi v září. Poslanci rovněž odmítli návrhy silničního 
balíčku, které nyní míří na přepracování zpět do výboru. 
Více informací k autorskému právu i silničnímu balíčku 
naleznete v následujícím příspěvku. 
Dále byl Evropským parlamentem schválen vznik nového 
fondu pro inovace v obranném průmyslu (EDIDP) 
v objemu 500 milionů eur pro roky 2019 a 2020. O pe-
níze se mohou hlásit konsorcia z minimálně tří unijních stá-
tů.  
EP také schválil modernizaci pravidel pro evropské vol-
by 2019, která počítá s tím, že státy s více než 35 po-
slaneckými mandáty budou muset zavést minimálně 2%  
volební práh. Členské státy mají také posílit opatření 
znemožňující témuž občanovi volit dvakrát.  
Závěrem poslanci podpořili dohodu o partnerství s Ar-
ménií a vydali sérii doporučení pro vyjednávání o doho-
dě mezi EU a Ázerbájdžánem. /K. Votavová/ 

Směrnice o autorském právu > Evropský parlament 

Poslanci Evropského parlamentu (EP) na plenárním za-
sedání 5. července 2018 zamítli návrh parlamentního 
mandátu pro vyjednávání o  směrnici o autorském prá-
vu.  

Mandát schválil v červnu Výbor pro právní záležitosti 
(JURI) na základě zprávy Axela Vosse (DE/EPP) spolu 
s doporučením pro otevření třístranných jednání. Více než 
10 % poslanců však zahájení jednání na základě rozhod-
nutí výboru odmítlo a o mandátu proto muselo hlasovat 
celé plénum. To mandát ve stávajícím znění odmítlo 318 
hlasy ku 278. Mandát proto bude znovu otevřen pro poz-
měňovací návrhy a o jeho konečné verzi EP rozhodne na 
plenárním zasedání v září. 
Podle zpravodaje A. Vosse je plenární hlasování výsled-
kem kampaně velkých technologických platforem proti re-
formě autorského práva. Jeho názor sdílejí i zástupci vy-
davatelů novin a obecně představitelé kreativního prů-
myslu. Oponenti směrnice v čele s poslankyní Julií Redo-
vou (DE/Zelení) a Marietje Schaakeovou (NL/ALDE) nao-
pak zamítnutí směrnice plénem slaví. Celkem 750 tisíc ob-
čanů EU proti směrnici podepsalo petici. 
Směrnice, kterou Komise představila v září 2016, si klade 
za cíl modernizovat a harmonizovat evropské autorské 

právo, a přizpůsobit ho tak současné digitální éře. Ná-
vrh mimo jiné stanovuje povinné výjimky z autorského 
práva (vzdělávací účely, kulturní instituce a vytěžování 
textu a dat) a posiluje vyjednávací práva umělců vůči 
kolektivním správcům práv. 
Největší kontroverze se pojí s článkem 11návrhu směrni-
ce, který zavádí autorské právo pro vydavatele novin, 
a článkem 13, který požaduje, aby platformy na sdílení 
obsahu uzavíraly s tvůrci sdíleného obsahu licence 
a v případě jejich absence přístup k dílu zablokovaly.  
V případě článku 11 kritici tvrdí, že omezí pluralitu mé-
dií na internetu. U článku 13 panují obavy, že platformy 
kvůli němu zavedou monitorování obsahu, byť to zakazu-
je existující směrnice o elektronickém obchodu. Obhájci 
navržených textací dotčených článků naopak tvrdí, že 
vydavatelům i dalším tvůrcům kreativního obsahu zajistí 
vyšší příjmy a lepší vyjednávací pozici s internetovými 
giganty typu Facebooku a Googlu. 

Česká republika obecně návrh směrnice vítá jako krok 
k dokončení jednotného digitálního trhu. I přes výhra-
dy ke článkům 11 i 13 by uvítala otevření trialogu na 
základě zprávy schválené výborem a květnového man-
dátu Rady. /K. Votavová/ 

Novelizace předpisů v silniční nákladní dopravě > Evropský parlament 

Poslanci Evropského parlamentu 4. července 2018 za-
mítli jednací pozici Evropského parlamentu k navrho-
vané novelizaci předpisů vztahujících se na silniční ná-
kladní dopravu. Tři zprávy balíčku měly kromě jiného 
upravit vysílání a dobu odpočinku řidičů. Agenda se 
nyní vrací do výboru. 

Doporučení Výboru pro dopravu a cestovní ruch (TRAN) 
zahájit třístranná jednání mezi Evropským parlamentem, 
Komisí a Radou nebylo potvrzeno hlasováním v plénu 
14. června 2018. Postoj byl proto znovu předložen hla-
sování plénu, včetně pozměňovacích návrhů, které jeho 
výslednou podobu významně modifikovaly. 
/Pokračování na str. 3/ 
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Tři zprávy k sociální části silničního balíčku, které upravují 
pravidla pro dobu řízení a dobu odpočinku, podmínky 
za jakých lze provádět silniční kabotáž a to, za jakých 
podmínek budou působit řidiči při provádění silničních 
přeprav v zahraničí, přijali členové výboru TRAN na svém 
zasedání 4. června 2018. 
Výbor TRAN doporučil, aby se na tranzit a mezinárodní 
dopravu nevztahovala pravidla pro vysílání pracovní-
ků. Argumentem pro udělení výjimky, za kterou bojovali 
také čeští poslanci, byla specifická situace v mezinárodní 
silniční dopravě, kdy řidič může během jednoho dne pro-
jet několika zeměmi EU. Pokud by měla být dodržena 
rozdílná pravidla ohledně doby řízení, odpočinku nebo 
odměňování v každé z nich, znamenalo by to nadměrnou 
administrativní zátěž.  
Další pravidla odsouhlasená výborem se týkala změny 
týkající se tzv. kabotáže. Tu provádí dopravce se sídlem 

v jednom státě mezi dvěma místy ležícími v jiném státě. 
Kabotáž by dle výboru TRAN měla být po dobu 7 dní 
vázána na pravidla pro mezinárodní přepravu. Po tomto 
limitu by se na řidiče v rámci kabotáže měla vztahovat 
pravidla o vysílání pracovníků. Řidiči by měli mít možnost 
trávit i nadále dobu odpočinku ve vozidle, avšak pouze 
na parkovištích s odpovídajícím vybavením. Poslanci vý-
boru také podpořili rychlejší zavádění tzv. inteligent-
ních tachografů. Tachografy umístěné v kamionu by mě-
ly registrovat hraniční přechody a pomoci tak odhalit 
případné podvody. 
Výše uvedené návrhy se před příštím hlasováním na plé-
nu pravděpodobně výrazně upraví.  
/K. Votavová/ 

Program evropských institucí, 11. až 17. července > Informace 

Neformální zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní 
věci, 12. až 13. července 2018 

Posílení ochrany vnějších hranic EU; budování azylového 
systému odolného vůči krizím; boj proti extremismu a tero-
rismu; posílení evropské policejní spolupráce, se zaměře-
ním na potírání činnosti pašeráků a převaděčů 

Zasedání Rady pro hospodářské a finanční věci, 
13. července 2018 

Reverse charge a výběr DPH; výsledky Evropské rady 
z 28. a 29. června 2018; ekonomické a finanční otázky 
během rakouského předsednictví; setkání ministrů financí 
skupiny G-20 

 

 

Zasedání Rady pro zahraniční věci, 16. července 2018 

Situace na korejském poloostrově; aktuální dění v Libyi; 
Východní partnerství 
Zasedání Rady pro zemědělství a rybolov, 
16. července 2018 

Priority rakouského předsednictví; společná zemědělská 
politika po roce 2020 

Neformální zasedání Rady pro konkurenceschopnost, 
16. až 17. července 2018 

Program Horizon Europe; vnitřní trh 

Týden v Evropské unii 
Týdenní monitoring událostí v EU Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády ČR  
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Rámcové pozice schválené ve 27. týdnu > Informace 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady, kterým se zavádí program Spravedlnost 
(vypracovalo Ministerstvo spravedlnosti) 

Rámcová pozice k směrnici Rady o zavedení náhradního 
cestovního dokladu a zrušení směrnice 96/409/CFSP 
(vypracovalo Ministerstvo zahraničních věcí) 
Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady o zřízení evropské funkce investiční stabilizace 
(vypracovalo Ministerstvo financí) 

Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise Evropskému 
parlamentu, Evropské Radě, Radě EU, Evropskému hospo-
dářskému a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Na 
cestě k automatizované mobilitě: Strategie EU pro mobili-
tu budoucnosti (vypracovalo Ministerstvo dopravy) 

Rámcová pozice k návrhu nařízení Evropského parlamentu 
a Rady o Evropském fondu pro přizpůsobení se globali-
zaci (EGF) (vypracovalo Ministerstvo práce a sociálních 
věcí)  


